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Komu k
taka poli

Zadnje čase smo se Slovenci, ki ži
vimo znotraj meja republike Italije, še 
posebno pa tisti v  tržaški pokrajini, 
znašli v izredno kočljivi situaciji, ki 
je navidezno nadvse nelogična in tež
ko razumljiva spričo razvoja evropske 
politike zadnjih nekaj let. Slovenci 
smo dobili svojo državo, kar je vlilo 
ponos in življenjskega elana predvsem 
tistim, ki smo računali na večjo poga
jalsko moč novonastale državice, med
tem ko smo bili prej odvisni od »Beo
grada«, kateremu pa ni bila kdove ka
ko pri srcu naša usoda. Slovenija naj 
bi podprla naše zahteve, začela naj bi 
se tako nova era v odnosih med Itali
jo in naslednico podpisnice Osimskih 
sporazumov... Zgodilo pa se je rav-
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no obratno: od uradnega priznanja 
Slovenije naprej je Italija (bolje reče
no italijanski lokalni politiki, s kate
rimi baje sam Rim  povsem ne sogla
ša) začela s črtanjem ali s spreminja
njem že obstoječih sporazumov ali od
lokov izvajati nekakšno načrtno asi
milacijo, ki ji ni primerjave od konca 
druge svetovne vojne naprej. N i dvo
ma, torej, da se je v  politiki Italije do 
naše narodnostne skupnosti (in tudi 
do mlade državice Slovenije) nekaj 
spremenilo, to pa verjetno ne more bi
ti drugega kot sad neke dolgoročne po
litike razširjevanja svoje politične 
vplivnosti (ob podpori nekaterih, nam 
ne ravno nenaklonjenih držav) na po
dročja, ki so bila za Italijo zanimiva 
že od podpisa londonskega pakta med 
antanto in Italijo. Popisanega je bilo 
že mnogo papirja, poslanih nič koli
ko spomenic, protestov, opozoril, ne
kateri — med temi tudi današnji po
samezni vodilni slovenski politiki — 
so bili mnenja, da bi bilo potrebno naš 
problem internacionalizirati. Veliko 
besed in obljub, konkretno pa nima
mo še ničesar in, kot najbrž zgleda, 
še dolgo tudi ne bomo imeli. Očitno 
postaja, da je za Slovenijo to vpraša
nje zdaj izredno delikatno, povezano 
indirektno z drugimi problemi, ki so 
zdaj prioritetne narave.

V bistvu se torej ni spremenilo nič 
na bolje, kvečjemu na slabše; Sloven- 
°i v zamejstvu hiramo, za nameček pa 
si Še sami kopljemo jamo. Kljub ne
pravičnemu in nedemokratičnemu vo
lilnemu zakonu še vztrajamo z odda
janjem glasov italijanskim strankam  
(ki dobesedno tekmujejo med sabo, ka-
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Ob 50-letnici padca fašističnega režima

Povojna Italija površno obračunala s črnim režimom
V nedeljo , 25. t.m ., je m in ilo  

natanko 50 let od zrušenja M us
so lin ijeve  fašistične strahovlade  
v Italiji. D o padca fašističnega re
žim a je prišlo zaradi katastrofal
n ih  porazov, ki jih  je Italija do
življala m ed drugo svetovno voj
no, predvsem  v letih  1942 in  1943. 
Tedaj so zlasti angloam eriški za
veznik i z zm agam i v Severni Afri
k i začeli neposredno ogrožati tu
di sam o ozem lje italijanske drža
ve. To so dejansko storili, ko so
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se 10. julija 1943 izkrcali na S ici
liji in  jo potem  v  nekaj tednih os
vojili. Vojna, v katero so M usso
lin i in  njegovi pajdaši s tako kri
m inalno lahkom iselnostjo pahni
li povsem  nepripravljeno Italijo, 
je b ila izgub ljena. D a bi rešili, 
kar so si d om išlja li, da je še re
š ljivo , so nekateri fašističn i hie- 
rarhi, zbrani okrog D ina Grandi- 
ja, vodstvo  ita lijansk ih  oborože

n ih  sil in  kralj V iktor Em anuel 
III. 25. julija 1943 p r isilili M us
solin ija  k odstopu . Še istega dne 
je kralj na ducejevo m esto im e
noval maršala Pietra Badoglia, ki 
je italijanske državljane takoj po
svaril, da se  vojna nadaljuje (La 
guerra continua...).

Padec M u sso lin ijeve  diktatu
re so ljudje bučno pozdravljali 
po vsej Italiji z m ogočnim i d e
m onstracijam i in  z uničevanjem  
sim b olov  fašističnega režim a. V  
tistih  vročih ju lijsk ih  dneh  ni bi
lo v javnosti nikjer več najti črno
srajčnikov. N ekateri izm ed  njih  
so se p relev ili, najbolj zakrknje
ni pa so se poskrili in  tudi našli 
zatočišče pri nem šk ih  zavezn i
k ih . M aršal Badoglio je skušal 
vladati z že lezn o  roko, obenem  
pa je na skrivaj in na prav levan- 
tinsk i način iskal priložnosti, da 
bi z Angloam erikanci sk len il pre
mirje. Kako m u je to uspelo , naj
bolje kažejo dogodki ob 8. sep
tem bru 1943, dnevu kapitulacije  
Italije, ko so  se italijanske obo-

Iz vsebine;

Izpoved Vinka Levstika  
(str. 3) 

Samo Pahor o dogajanju 
v tržaškem občinskem svetu  

(str. 4) 

Tamara Blazina o Zavodu  
za poklicno izobraževanje 

(str. 6) 
jurij Paljk: 
»Lekcija (iz) Bosne« (str. 7-8)

rožene s ile  in  druge državne in 
štitucije zn ašle  pred p opoln im  
razsulom . N i čudno, da so tedaj 
v krogih angloam erišk ih  zavez
n ikov v  zvezi z Badogliom  in nje
govim i sodelavci sk ova li n eo lo 
gizem , in  sicer g lagol »to bado- 
gliate«, da b i označili dvoličnost, 
nezanesljivost in  sposobnost ob-

1111»- 0

KAT m i , t e m
SiOlMM ti0TO7

Dostojanstven, a odločen protest
Vedno bolj neprikriti in zahrbtni 

poskusi kratenja manjšinskih pravic, 
ki jih je predvsem v  zadnjih časih naša 
skupnost občutila na lastni koži, so v 
sredo, 21. julija, priklicali na Trg 
Unita v  Trstu več stotin Slovencev in 
tudi nekaj demokratov večinskega na
roda. Udeleženci so dostojanstveno, a 
odločno protestirali proti naraščanju

Prizor z manifestacije na Trgu Unita

rasizma in šovinizma v  Trstu, pro
ti odstranitvi dvojezičnih tabel, ki so 
med drugim stale na zasebnih zemlji
ščih, in proti poskusu, da bi tržaški ob
činski svet še pred svojo bližnjo smrtjo 
prepovedal rabo slovenščine v  rajon
skih svetih. Manifestacija je potekala 
prav v trenutku, ko so svetovalci v ob
činski palači razpravljali o tem.

(foto A. Brecelj)

Zbrano množico so nagovorili 
Martin Brecelj, pokrajinski tajnik Slo
venske skupnosti, Jacopo Venier kot 
predstavnik SKP in Ravel Kodrič za 
DSL. Na transparentih so bila napi
sana gesla o sožitju, sodelovanju in 
manjšinskih pravicah, npr. »Pravi
čnost večine je v pravicah manjšine«, 
»Italijanstva Trsta ni mogoče braniti 
z rasizmom« ali »V Trstu kot v Istri — 
dvojezičnost«. Tem tehtnim argumen
tom pa seje ob koncu manifestacije zo
perstavila peščica fašističnih skrajne
žev: ne z besedo, ker dejansko ne bi 
imeli kaj utemeljenega povedati — 
ampak s pestjo. Najprej so začeli izzi
vati, nato pa je eden od njih udaril 
v obraz udeleženca, ki je nosil itali
jansko zastavo, in mu povzročil lažje 
poškodbe. S tem neljubim dogodkom 
se je manifestacija na Trgu Unita tu 
di zaključila in udeleženci so tu po
novno dobili dokaz, da je treba v me
stu braniti ne le manjšinske pravi
ce ampak tudi zmago demokracije in 
strpnosti nad tistimi, ki znajo za uve
ljavitev svojih idej uporabljati le si
lo. Zgodovina je že pokazala, kam lah
ko vodi taka pot.



Stran 2 NOVI LIST 29. julija 1993

Povojna Italija površno obračunala s črnim režimom| RADIO TRST A 1

■  ČETRTEK, 29. julija, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Duh časa in čar odra v spo
minih Jožeta Babiča; 10.00 Poročila; 11.30 
Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«;
12.00 Vojna je obrt, kruta in egoistična;
13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 
Glasba po željah; 14.00 Poročila in dežel
na kronika; 15.00 Poletni mozaik; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 18.00 »Na bre
govih Vardarja«, Primorci v Makedoniji 
m ed obema vojnama.

■  PETEK, 30. julija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Duh časa in čar odra v spo
minih Jožeta Babiča; 9.15 Poti, zanim ivo
sti in lepote naše dežele; 10.00 Poročila;
11.30 Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna in 
mir«; 12.00 Razglednice iz Srednje Am e
rike; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 
13.20 Števerjan '93; 14.00 Poročila in de
želna kronika; 15.00 Poletni mozaik; 17.00 
Poročila in kulturna kronika.

■  SOBOTA, 31. julija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 9.15 Zlata Jurin: »Dedek, izmisli 
si pravljico!«; 10.00 Poročila; 11.30 Lev Ni
kolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 12.00 Za 
črte, za bogove nad oblaki; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po 
željah; 14.00 Poročila in deželna kronika;
15.30 Živeti zdravo; 16.15 Glasba za vse  
okuse; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
18.00 »Ob srebrni reki«. Izbor izseljeniške 
proze (Zora Tavčar).

■  NEDELJA, 1. avgusta, ob: 8.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 9.00 Sv. maša iz žu
pnijske cerkve v  Rojanu; 9.45 Pregled slo
venskega tiska v  Italiji; 10.00 Andreja 
Gjud: »Lučka v ogledalu«; 11.00 Vladimir 
Jurc - Boris Kobal: »Lahko noč, gospod...«
- radijske zgodbe iz našega vsakdana; 
11.45 Vera in naš čas; 13.00 Opoldanski ra
dijski dnevnik; 13.20 Glasba po željah;
14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
»Ob srebrni reki«. Izbor izseljeniške pro
ze (Zora Tavčar); 17.00 Carlo Goldoni: 
»Mirandolina«. Komedija. Radijska prired
ba Frane Milčinski.

■  PONEDELJEK, 2. avgusta, ob: 7.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila; 8.10 
Četrtkova srečanja: dr. Kazimir Humar; 
9.15 Otroški knjižni sejem. Napisala Lučka 
Susič; 10.00 Poročila; 11.30 Lev Nikolaje
vič Tolstoj: »Vojna in mir«; 12.00 Po juž
noameriških vrhovih; 12.40 Slovenski zbo
ri; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik;
13.30 Znaš ta zadnjo; 14.00 Poročila in de
želna kronika; 15.00 Poletni mozaik; 17.00 
Poročila in kulturna kronika.

■  TOREK, 3. avgusta, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Tihotapstvo, ropi, krivolovi 
in druga hudodelstva ob meji; 9.15 Poti, 
zanimivosti in lepote naše dežele; 10.00 
Poročila; 11.30 Lev Nikolajevič Tolstoj: 
»Vojna in mir«; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 15.00 Poletni mo
zaik; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
18.00 Vladimir Jurc - Boris Kobal: »Lahko 
noč, gospod...«  - radijske zgodbe iz naše
ga vsakdana.

■  SREDA, 4. avgusta, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Duh časa in čar odra v spo
minih Jožeta Babiča; 10.00 Poročila; 11.30 
Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 
12.40 Slovenski okteti; 13.00 Opoldanski 
radijski dnevnik; 13.30 Za sm eh in dobro 
voljo; 14.00 Poročila in deželna kronika; 
14.10 Bardo 1992; 15.00 Poletni mozaik;
17.00 Poročila in kulturna kronika.

pilili D
račanja plašča po vetru tedanjih  
vodiln ih  italijanskih državnikov.

D ogajanje izpred petdesetih  
let je vsaj do neke mere m ogoče  
primerjati z burnim i dogodki, ki 
danes pretresajo ita lijansko jav
nost. Zaradi neverjetne razsežno
sti pod k u p n in sk e in drugih afer 
se je znašel na zatožni k lop i sko
raj ves italijanski vod iln i razred, 
ki je upravljal državo zadnjih tri
deset let. N epoštenost prevelike
ga števila politikov in tudi gospo
darstvenikov je privedla državo 
v hudo in  v sesp lošn o  krizo, iz 
katere ni še  v id eti pravega izh o
da. Italija se tako tudi leta 1993 
spet nahaja pred propadom  ne
kega političnega sistem a in  m o
ra čimprej izbrati pot, ki jo bo  
privedla iz močvare, sicer je v ne
varnosti, da dokončno izgubi ko
rak z razvitim i zahodnoevropski
m i dem okracijam i.

So pa v  primerjavi z letom  1943 
v sem  o č itn e  b is tv e n e  ra z lik e . 
Država n i v vojni, njeno ozem 
lje ni sprem enjeno v bojišče, kjer 
se spopadajo tuje vojske in  kjer 
obenem  divja državljanska voj
na, gospodarski ustroj je kljub  
g lob ok i krizi neprim erno bolj 
krepak, italijanski državljani ni
majo za sabo nekaj desetletij dik
tature, in  ena izm ed glavnih  zna
č ilnosti vsake diktature je ta, da 
ljud i m ise ln o  pasivizira ali po
neum lja. Ljudje so torej veliko  
bolj osveščeni in  v precejšnji me-

4 i m n
tem bo bolj protislovensko naperjena), 
pri tem pa moramo še poslušati ne
verjetne izjave njenih slovenskih pri
vržencev o nujnosti odprtosti in pri
jateljskega odnosa do večinskega na
roda (res je bolje, da imamo kot edi
nega slovenskega zastopnika v dežel
nem svetu predstavnika na listi DSL, 
kot pa da bi volili vsi isto — sloven
sko stranko in tako dosegli bistveno 
več!!).

Propadajo nam osrednje in nev
ralgične ustanove, beri SSG , ZTT, 
Glasbena matica, itd., nihče pa ne 
ukrepa, da bi do tega ne prišlo. Zdaj 
— zgleda — je uničujoči virus načel 
tudi naš šolski sistem z že znanim  
združevanjem ravnateljstev, krčenjem 
razredov, pa še bi lahko našteval; ven
dar zakaj ne bi tudi na tem področju 
sami pomagali italijanskim organom 
in ne uvajali tudi v naše šolske liste 
italijanščino ter s tem »izbrali pot svo
bode«, odprtosti in razumevanja do ti
stih dijakov, ki so iz mešanih zakonov 
ali celo do Italijanov samih (ti nam
reč že vrsto let s svoje strani uvajajo 
in spodbujajo dvojezičnost na vseh 
ravneh!). Kako bistroumni in daljno
vidni so uredniki revije Nova pot, ki

ri tudi razpolagajo z inštrum en
ti, k i jih  nud i dem okratični ust
roj, da lahko do neke mere po
spešijo  proces čiščenja in  po
sodabljanja inštitucij. N i pa ta 
trenutek brez nevarnosti. V eliko  
preveč je še takih politik ov , ki 
se ravnajo po glagolu  »to bado- 
gliate«, ki bolj ali manj spretno 
prikrivajo svojo ne ravno neopo
rečno in  nedem okratično prete
k lost in  ki ribarijo v kalnem , da 
bi si ohranili pridobljene oblast
ne pozicije.

Kar pa v teh dneh precej pre
seneča, je sorazm erno v elik o  ne
poznavanje dogodkov in razmer, 
ki so pred petdesetim i leti pri
ved li Italijo v verjetno najhujšo  
katastrofo v njeni zgod ov in i. To 
se dogaja, kljub tem u da so se ob  
tej ob letn ici po skoraj vseh  sred
stvih m nožičnega obveščanja kar 
vrstili pričevanja, spom ini in  teht
ne analize o koncu M u sso lin ije
vega režim a. V se kaže, da je po
vojna Italija sam o površno opra
vila  obračun s fašizm om  in  da je 
precej prizanesljivo gledala  na 
obdobje dvajsetletne M u sso lin i
jeve diktature, pa čeprav se je to 
končalo z izgubljeno vojno. Tak
šno početje, ki je gotovo  v mar
sičem  sad povojnega ozračja hlad
ne vojne, v kateri je Italija zara
d i svoje leg e  odigrala važno v lo 
go, pa ni v  ničem er opravičljivo.

Prav v tem  ravnanju je po vsej 
v erjetn o sti treba isk a ti vzrok , 
zakaj p olitičn i ded iči fašistične

so izbrali pot svobode in demokracije; 
človeka spominjajo na velika zgodo
vinska dejanja, kot je bila recimo usta
novitev O F... Zato slovenski dijaki 
pišite v  italijanščini v slovenske časo
pise, morda se vas bo ju tri kak itali
janski časopis usmilil in vam objavil 
članek v slovenščini! Drugega vam ne 
morem svetovati, saj bi mene in še ko
ga v nasprotnem primeru lahko oži
gosali za nacionaliste, ozkoglede, »fru- 
strirance«, zakompleksirane zamejske 
bojazljivce.

Zato moramo po mnenju nekate
rih vzeti kot normalno dejstvo, da na
ši ljudje — Slovenci — govorijo med 
sabo, tudi če so sami, raje italijansko, 
v javnosti pa ob prisotnosti Italijana 
seveda obvezno in izključno italijan
sko. Kako bi tudi ne počeli tega, ko 
nam dajejo zgled nekateri naši kultur
niki, prosvetni delavci in verski vo
ditelji, ki govorijo zbranim poslušal
cem po večini Slovencem samo ali pre
težno v italijanščini, saj moramo biti 
mi tisti, ki bomo naredili prvi korak 
do zbližanja, spoznanja drugačnega, 
vplivnejšega. Sadovi te tako pametne 
politike so že vidni in so res nadvse 
pozitivni in spodbudni!! Kar tako na- 
prej!

stranke in  režim a, katere združu
je predvsem  m isovsk o  gibanje, 
ponekod v  državi in  še  zlasti pri 
nas v  teh kriznih časih vedno  
bolj pridobivajo na veljav i. Ta
ko so na prim er sedaj na tržaški 
občini in  pokrajini na oblasti od
bori, ki jih  MSI zelo  pogojuje. Iz 
teh krogov stalno prihajajo pobu
de, ki ustvarjajo nasprotja m ed  
tu živečim a narodnim a skupno-

Teroristična atentata v Ri
mu in Milanu s smrtnimi žrtva
mi in ranjenci, samomori vo
d iln ih  podjetnikov in finan
čnikov, čedalje večje razsežno
sti podkupninske afere potrju
jejo, da se Italija zares nahaja 
v prehodnem obdobju in da je 
njena prihodnost tudi ovita v 
tančico negotovosti. Upati je 
le, da se ne postavlja v dvom  
veljavnost liberalno demokrat
skega, parlamentarnega in plu
ralističnega sistema ter da to 
dogajanje ne vodi v kako pu
stolovščino, morda slično tisti, 
ki je je bilo konec pred 50. leti.

stim a, po njihovi zaslu g i se širi
ta narodnostna nestrpnost in  so 
vraštvo. Poleg tega se sedanje vo
d iln e  s ile  v Trstu bolj ali manj 
prikrito zavzem ajo za revizijo  
obstoječih  meja m ed Italijo in  
S loven ijo  ter H rvaško, in  to v 
brk najrazličnejšim sporazumom, 
ki jam čijo nedotak ljivost meja, 
kakršne so se začrtale po drugi 
svetovn i vojn i. Z anim ivo je, da 
te zahteve podpirajo ne sam o ne
kateri krajevni časop isi, am pak  
tudi v p livn i vsedržavni časniki. 
N i videti, da bi se odgovorni pri 
teh m edijih  zavedali, kako se 
takšni in  drugačni tukajšnji M us
so lin ijev i dediči obnašajo kot 
nadvse n eodgovorn i čarovniški 
vajenci. Bogve, kaj bi v istih  m e
d ijih  p isa li, če b i kdo v N em čiji 
po tržaškem  in »j ulij skokra j in 
skem« zg led u  zahteval revizijo  
m eje na Odri in  N isi ter vrnitev  
nem škega ozem lja, »ki je b ilo  
krivično odstop ljeno« Poljski in  
b ivši Sovjetsk i zv ez i. Z anim ivo  
bi b ilo  tudi opazovati reakcije v  
istih  m edijih , če bi kak vp liven  
časopis na D unaju začel nabirati 
p odpise  za revizijo tistega dela  
senžerm enske m irovne pogodbe, 
ki je R epublik i A vstriji v s ilil 
»krivično mejo« na Brennerju.

* * *

V bolnišnici Nuovo sanatorio trie- 
stino v Ulici Rossetti so pred dnevi 
predstavili najsodobnejši aparat za 
zdravljenjem nekaterih rakastih obo
lenj in sicer na prostati, jetrih in 
osrednjem živčnem sistemu. Kaže, da 
gre za naravnost revolucionarno na
pravo, kupili pa so jo v ZDA.

Komu koristi taka politika?
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Hotelir, vitez turizma, gospodarstvenik in politični emigrant

Vinko Levstik je v zadnjih letih »medijsko« (kako strašansko me moti ta spakedran- 
ka!) nadvse zanimiva figura. To velja predvsem za matično Slovenijo, kjer mu držav
na televizija, radio, dnevni in periodični tisk posvečajo zares veliko pozornost.

Levstika poznam že skoraj 40 let. V zadnjih treh desetletjih sem pobliže spremljal 
njegovo gospodarsko dejavnost. Na začetku 60. let je marsikateremu Slovencu iz Trsta 
ali Gorice, ki je prihajal v Rim, kar stisnilo pri srcu, ko je nedaleč od glavnega rimske
ga kolodvora (Termini) zagledal na eni važnih ulic napis »Hotel Bled« z ustrezno pu
ščico, da zares nisi mogel zgrešiti smeri do hotela.

Pogovarja se DRAGO LEGIŠA

Dolga leta sem bil gost tega slovenskega hotela v »večnem« mestu in moram pri
znati, da mi ni bilo nikdar žal. Z razliko od ostalih hotelov, tudi udobnejših in moder
nejših, v »Bledu« nisi bil gola številka, temveč si bil vedno deležen pozornosti, ki ti 
jo more izkazovati le rojak.

Zato sem se na Levstika kasneje vedno hudo jezil, ko med svojimi obiski v Rimu 
nisem mogel več v »Bled«, ker je ta dobil novega gospodarja, ki ni naš rojak. Ko pa 
je Levstik nato odprl v Rimu manjši hotel, sem seveda spet postal njegov stalni gost. 
In spet mi ni žal, četudi je veliko manj priložnosti za klepet, saj je središče Levstikove 

Vinko L evstik  dejavnosti zdaj v Gorici. Pogovor z njim se mi zdi zdaj še posebno zanimiv.

Vinko, povej, prosim, odkrito, 
zakaj si oddal »Bled« in se odločil za 
goriški »Palače«?

Takrat sem po 25 letih bivanja v Ri
mu želel napraviti preobrat tako v svojem 
življenju kot v svojem poklicu. Pred sabo 
sem imel dve jasno začrtani alternativi: 
ali iti v  Švico, kjer naj bi skupaj z nekim 
Slovencem — političnim emigrantom, ta
krat že lastnikom pol banke — po načelu 
50% in 50% odprla banko za emigrante 
po svetu. Bančni posli so me namreč ved
no zelo privlačili; ali ustanoviti družbo 
"Euroslov-Reality ali Evropsko slovensko 
stvarnost nekje v Trstu ali Gorici z na
menom, da povežem vsa podjetja, ki so last 
Slovencev po svetu, z domovinskimi in 
nudim možnost sodelovanja med njimi.

Ravno ko sem se pripravljal na te 
usodne odločitve, me je v hotelu »Bled« 
obiskal g. Borut Leban, takratni in tudi 
zdajšnji upravitelj Kmečke banke v Gori
ci. Med prijetnim kramljanjem v moji re
stavraciji sem mu zaupal svoje načrte in 
osupnil je ob novici, da sem »Bled« pro
dal. Še vedno presenečen me je takrat opo
zoril na izjemno priložnost, ki naj bi se po
nujala v Gorici. Ravno takrat naj bi se 
prodajal najlepši in največji hotel, to je 
"Palače Hotel«, ki naj bi bil v stečajnem 
postopku. Rekel je, da bi bila ta stvar kot 
nalašč zame, ker me rojaki v Gorici po
znajo kot zavednega Slovenca, zato naj 
možnosti za nakup hotela ne izpustim. Ves 
'vzhičen je dejal: »Veste, kaj bi to pomeni
lo za slovensko manjšino? Najlepši, naj- 
Večji, centralni mestni hotel bi prešel v slo
venske roke.«

Priznati moram, da je g. Leban zaigral 
na tisto struno, na katero sem najbolj ob
čutljiv — »slovenstvo«—. Odpotoval sem 
v Gorico, obiskal hotel in se začel pogajati.

Kmalu so se pojavile tudi prve težave. 
Ko se je v Gorici razvedelo, kdo je kandi- 
dut, ki naj bi kupil Palače Hotel, so se s 
strani večinskega naroda začeli veliki pri- 
t‘ski na javne ustanove. Istočasno so se 
Ustrašili tudi goriški slovenski levičarji, 
M so mi skupaj z režimskimi predstavniki 
1z Slovenije odsvetovali nakup hotela češ,

da ga bo kupila Slovenija. Osebi, ki mi je 
to vest sporočila, sem rekel, da se za tri 
mesece umikam s pogajanj. Če pa Slove
nija v tem roku nakupa ne bo izvršila, bom 
svoja že začeta pogajanja obnovil.

Po približno dveh mesecih sem v Go
rici slučajno obiskal direktorja Kmečke 
banke, ki me je pobaral, če sem hotel že 
kupil. Odgovor je bil seveda negativen. 
»Kaj pa še čakate, to je vendar enkratna 
priložnost!«je ponovno zagotovil. Ko sem 
mu pojasnil okoliščine, zaradi katerih sem 
opustil pogajanja, se je začel smejati in re
kel: »Oprostite, da Vam to rečem, toda ste 
res zelo naivni. Vidi se, da še ne poznate 
tukajšnjih razmer, predvsem pa ne onih 
v Sloveniji. Prvič, v Sloveniji nimajo de
narja; drugič, če bi ga imeli, bi morali na 
dovoljenje iz Beograda čakati najmanj dve 
leti. Poslušajte mene in se podvizajte z na
kupom, da Vas kdo drug ne prehiti.« To 
sem tudi storil.

Si morda računal, da Te bodo na
ši goriški rojaki dobro sprejeli, ne 
glede na rek »nemo propheta in pa- 
tria« (nihče ni doma prerok)?

Imaš prav, Drago. Pričakoval sem vse 
kaj drugega kot tisto, kar sem doživel. Le
vičarji so me mrzlili, Slovenska skupnost 
se meje bala. Jože Smole, tedanji predsed
nik S.Z.D . L. jim je zabičal, da z mano ne 
smejo imeti nič skupnega. Po narodno po
litični liniji sem bil izredni zaupnik Slo
venske ljudske stranke in svetovalec Slo
venskega narodnega odbora.

Nikoli ni nihče od prvakov goriške Ssk 
čutil potrebe, da bi se kdaj v tem smislu 
oglasil pri meni in se posvetoval, kako čim 
bolj uspešno organizirati delo Ssk, v po
vezavi z emigracijo in alternativnimi si
lami v domovini. Tudi do gospodarske po
vezave ni prišlo.

Na primer: prosili so me, naj prispe
vam pomoč za izgradnjo Katoliške telovad
nice. Daroval sem, vsega skupaj, 12 mi
lijonov lir. Do danes me nihče nikoli ni 
vprašal niti za mnenje niti za kakršenkoli 
nasvet v zvezi z upravljanjem te telovad
nice.

Najbolj pa sem bil prizadet po Bavčar
jevem in Janšinem obisku v Palače hote
lu. Takrat se je name vsul plaz napadov 
slovenskega boulevarskega tiska. To je bilo 
linčanje v pravem pomenu besede. Moje 
sicer močne rame so se pod težo vsemogo
če navlake, ki so mi jo želeli naložiti ta
krat, zašibile. Celo Katoliški glas, ki je prej 
brez problemov objavljal moje članke s 
psevdonimom V. Slemensky, se je sode
lovanju z mano odpovedal zaradi pritis
kov s strani takratnih zaveznikov »zdra
vih sil« iz Gorice in Trsta.

Pričakoval sem in upal, da me bo kdo 
od Slovenske skupnosti takrat vendarle 
branil. Vedno sem jim tako ali drugače po
magal, tudi takrat, ko sem bil še v Rimu.

G oriški Palače Hotel

Res sem pričakoval, da me bo kdo od njih 
vprašal: »Levstik, ti lahko kako pomaga
mo?« Toda to se ni zgodilo. Bil sem gar
java ovca.

Ti je bilo kdaj žal za Tvojo odlo
čitev?

Ne! Nikoli mi ni bilo žal. S svojo od
ločitvijo sem popolnoma zadovoljen. Vrnil 
sem se med rojake — na prag domovine, 
od koder sem za demokratizacijo Sloveni
je lahko naredil mnogo več kot bi lahko, 
če bi bil ostal v Rimu. Zavedam se tudi 
dejstva, da sem v letih 1987-88, ko sem 
začel sodelovati in pomagati prvim opo
rečnikom in alternativnim silam v Slove
niji, tvegal življenje. V tistih letih je bil 
major Nurif Rizvanovič, po rodu Bosanec, 
agent slovenske UDBE, zadolžen za mojo 
likvidacijo. Pod stalno kontrolo je držal vse

vogale mojega Palače Hotela (gled Demo
kracija z dne 24.06.1990).

Ob mojem prihodu v Gorico so bile slo
venske oz. jugoslovanske oblasti zelo za
skrbljene. Potožile so se celo goriškim obla
stem in sicer prefektu, kvestorju, župa
nu... Bili so tako zelo zaskrbljeni in raz
draženi, da so za svarjenje pred mano iz
koriščali tudi običajna protokolarna sre
čanja. Italijanske oblasti so bile obvešče
ne, da sem na mejo prišel »pripravljat na
pad na Jugoslavijo«.

M isliš, da je tvoja prisotnost v 
Gorici kaj pripomogla, da si pred 
kratkim končno uredil razmerje s 
svojo dom ovino, kjer si bil še pred 
kratkim na spisku »vojnih zločincev- 
hudodelcev«?

Brez nadaljnjega. Če bi ostal v Rimu, 
bi bilo vse težje. Prvič sem se skušal vrni
ti v  domovino leta 1991 v mesecu juniju, 
in sicer ob prvem simboličnem pokopu po
bitih domobrancev v Kočevskem Rogu. 
Takrat sem se zatrdno odločil in sem bil 
pripravljen tvegati tudi zapor, da končno 
vstopim v domovino in prisostvujem 
omenjeni komemoraciji. Iz korektnosti sem 
o tem pisno obvestil takratnega notranje
ga ministra Bavčarja. Njegovega pisnega 
odgovora sicer nisem dobil, posredno — 
preko g. Marjana Terpina, deželnega pred
sednika Slovenske skupnosti — pa mi je 
namignil, naj v  domovino oz. v Kočevski 
Rog ne hodim. Z grenkimi občutki sem se 
temu nasvetu podredil in ostal v Gorici. 
Pokazati sem hotel, da ne nameravam 
povzročati težav mladi slovenski demokra
ciji.

Če bi takrat svojo namero izpolnil, bi 
Zveza borcev v Sloveniji moje dejanje vzela 
za nesramno izzivanje.

Čeprav se nisem mogel udeležiti žal
nega obreda, pa sem svojim pobitim so
borcem poslal preko svojega nečaka ing. 
Marjana Levstika venec s posvetilom iz 
Gorice.

Moj prvi obisk v  Sloveniji je bil čisto 
privatne narave. Zanj sem se odločil me
seca julija lani. Dan, ki sem si ga izbral 
za vstop v domovino, pa je bil 23. avgust, 
kajti na ta dan je moja mama praznovala 
90. rojstni dan. Ko se je v Sloveniji raz
širila vest o mojem obisku v domovini, so 
me v Gorici obiskali tedanji predstavniki 
Liberalne stranke z ing. V. Grosom na če
lu. Predlagali so mi, naj poskrbim, da bo 
zadeva uradna, češ da je bolje tako, isto
časno pa so mi ponudili politično in prav
no moč.

Z  javno napovedjo mojega obiska v 
Sloveniji pa se je prebudila tudi Zvem bor
cev Slovenije. Z raznimi sestanki, konfe
rencami, stenskimi plakati, protesti in 
grožnjami so me želeli odvrniti od težko 
pričakovane namere. Kakor so me prej že
leli dobiti v  svoje roke, so se sedaj, ko sem 
se jim sam ponudil, protivili. Ob tej pri
liki so dejansko pokazali, da prehajajo iz 
komunističnega enoumja v popolno bre
zumje. Kako naj si namreč razlagam dej
stvo, da so na recepcijo hotela prihajali te
lefonski klici s sporočili in grožnjami, da 
me bodo, če stopim v Slovenijo, ubili! Bra
tu Jožetu so grozili s požigom hiše in mo
jim umorom...

(konec prihodnjič)

Izpoved Vinka Levstika <«



Stran 4 NOVI LIST 29. julija 1993

Sredi prejšnjega tedna so v va
seh vzhodnega Krasa tržaške ob
čine »skrivnostno« izginile table 
z dvojezičnimi napisi, ki jih je le
ta 1984 postavilo Koordinacijsko 
združenje vzhodnokraških vasi. 
Table je dala odstraniti tržaška 
občina — čeprav si ni za dejanje 
nihče hotel prevzeti odgovorno
sti. Občina je pred nekaj meseci 
ukazala združenju, naj table od
strani, ker so protizakonite, zdru
ženje pa je vložilo priziv na pred
sednika republike. Vsekakor pa 
so se nacionalisti le kratek čas 
lahko veselili tega »podviga za 
obrambo italijanstva«. Koordina
cijsko združenje je namreč name
stilo nove dvojezične table, open
ska (foto D. Križmančič) pa je ta
koj spet »izginila«.

Pogovor s prof. Pahorjem o najnovejših pobudah

Svoje zahteve in predloge 
moramo sami postavljati

S lo v e n sk i o b č in sk i sv e to v a le c  p ro f. S a m o  P a h o r  je  p re jš n j i  te d e n  
s p e t  v z b u d il z a n im a n je  ja v n e g a  m e n e n ja  z  d v e m a  d e ja n je m a : r a z s ta 
vo  v  o b čin sk i palači z n as lo v o m : »S lovenci p o d  Italijo  v  le tih  1981-1943 
— 25 le t su ž e n js tv a «  in  p a  z  g o v o ro m  n a  se ji o b č in sk e g a  sv e ta , k i je 
tra ja l 5 u r  in  3 m in u te .  O  te h  p o b u d a h ,  k i b i jih  bil s p o s o b e n  le  m a 
lo k d o , sm o  se  p o g o v o ril s p ro f. P a h o rje m .

Gorska kolonija Slovenske Vincencijeve 
konference v Fomi Av

M n o g o  le t je  S lo v e n sk a  V in 
cencij e v a  k o n fe re n c a  im e la  g o r
sko  ko lon ijo  za  o tro k e  o d  5. d o  16. 
le ta  s ta ro s ti  v  K a rn sk ih  A lp a h  v 
C o m e g lia n su . L eto s p a  so  se  lo ti
li p o p ra v lja ti  s ta v b o  (o sn o v n o  šo 
lo) p ra v  p o le ti  in  tre b a  je b ilo  n a j
ti k a k  d r u g  k ra j. N a š li sm o  g a  v  
b liž in i — v a s  F o rn i A v o ltri.

V  F o rn i A v o ltr i je  še  le p š e  k o t 
v  C o m e g lia n su . V as le ž i 15 k m  
o d  C o m e g lia n sa  p ro ti  S a p p a d i n a  
n a d m o rs k i v iš in i 900 m . P o g re z 
n je n a  je  m e d  z e le n e  sm re k o v e  
g o z d o v e  s re d i  v iso k ih  g o ra  in  je  
z n a n  le to v išč a rsk i k r a j . S k o z i n jo  
b rz i re k a  D e g a n o ; n je n  ž iv a h e n  
p r i to k  ž u b o r i p ra v  v  b liž in i n o v e 
g a  s e d e ž a  k o lo n ije .

S tavba , v  k a te ri je b ila  le to s  k o 
lo n ija , je  n o v a , m o d e rn a ,  p o ln a  
sv e tlo b e  in  z ra k a . V nje j im a jo  šo 
lo  m e d  šo lsk im  le to m  o s n o v n o 
šo lc i. Im a  v e lik o  te lo v a d n ic o  in  
p ro s tr a n o  d v o rišč e . S o b e , h o d n i
ki, je d iln ic a  s  k u h in jo  — v se  je  
p r o s to rn o  in  sv e tlo , b e lo  — rd e č e

m iz ice  v z b u ja jo  v ese lo  in  p r ije tn o  
ra z p o lo ž e n je . S reča , d a  im a  s ta v 
b a  to lik o  p r ija z n ih  in  p r im e rn ih  
p ro s to ro v , k a jti o tro c i so  m o ra li 
p re b it i  v  n je j m a rs ik a te ro  d e ž e v 
n o  u rico . Z ap o slili so  se  s š p o r 
to m , ig ram i, risan jem , p e tje m  ip d . 
D e ž e v a lo  je  s ic e r p o g o s to , a se  je  
tu d i  k m a lu  z v e d rilo , d a  so  o tro c i 
le la h k o  šli v  n a ra v o .

H o d ili so  n a  s p r e h o d e  in  u ž i
vali čist, k re p ile n  z ra k  sm re k o v ih  
g o z d o v  v  b liž in i, se  v zp e li d o  g o r
sk ih  koč in  n a  p la n in e , k je r  se  p a 
se  ž iv in a  in  p a s tir j i  iz d e lu je jo  sir. 
V o d s tv o  je  im e lo  v  n a č r tu  še  več 
d a ljš ih  iz le to v  in  z a n im iv  »lov n a  
zak lad«, a jim  je  n e s ta n o v itn o  v re 
m e  to  p re p re č ilo .

O tro c i — in  s ta rš i , k i so  jih  
p riš li 18. ju lija  o b isk a t — u p a jo , d a  
se  b o d o  p r ih o d n je  le to  s p e t  v rn ili 
v  to  le p o  g o rsk o  v as  (z a p u s tili  so  
jo  24. ju lija ) in  d a  jim  b o  ta k ra t 
v re m e  d o p u s ti lo , d a  b o d o  la h k o  
o b isk a li še  k a k  n o v  z a n im iv  k ra j.

N .M .

Začnimo najprej z razstavo, ki 
ste jo  organizirali v  občinski pa
lači in se je  zaključila v  sredo, 28. 
t.m . Kako je  prišlo do te zam isli 
in kakšen je b il uspeh?

Razstava je bila predvidena v po
godbi med mano in Slovensko skup
nostjo za mojo kandidaturo. Gradivo 
sem začel zbirati že pred časom. Sploh 
je šlo za nekakšno dolžnostno dejanje, 
če hočemo Slovenci sploh kam priti. 
Zakaj? Zato, ker se vsakič, ko se za
čne govoriti o zaščitnem zakonu, ogla
sijo nekatere politične skupine in re
čejo: »ja, ampak 43. ... ampak 45. le
ta. ..«. Publicistika v našem mestu je 
tudi v pretirani obliki informirala kra
jevno prebivalstvo o tem, kar se je te
daj zgodilo, popolnoma pa zamolčala 
vse, kar je bilo od leta 1918 naprej.

Ta razstava je bistvenega pomena 
tudi za razčiščen je razmer. Tudi da
tum je bil primeren, saj ravno sedaj 
poteka 50-letnica padca fašizma. Na
ša trditev pa je, da pred fašizmom ni 
bilo nič boljše. Leta 1918 se je začelo 
sistematično preganjanje, kar doku
menti in fotografsko gradivo na raz
stavi tudi dokazujejo.

Reči moram, da je pobuda uspe
la, saj je bilo veliko obiskovalcev; prišli 
so tudi številni Italijani — pravzaprav 
je pobuda namenjena njim, saj se ne 
morejo kot Slovenci dokumentirati na 
raznih knjigah, ki omenjena obdobja 
obravnavajo. Pozitivno je, da so prav 
nekateri italijanski obiskovalci rekli, 
da so takšne razstave potrebne in da 
bi jih bilo treba še večkrat organizirati.

K aj pa bi povedali o svojem  
peturnem govoru ...

Nekateri pravijo, da sem hotel na 
občinski seji (med 23. in 24. julijem) 
paralizirati delo sveta s svojim dolgim 
govorom in preprečiti, da bi prišlo do 
glasovanja, kar pa sploh ni res. Pri
šel sem le do zaključka, da moram v 
tem trenutku, ko je v nevarnosti ra
ba slovenščine v  rajonskih svetih, ko
lege izčrpno infortnirati o tem, kaj 
pravi ustava in kaj na osnovi razsodb 
ustavnega sodišča pravi upravno so
dišče — točno obratno od tega, kar 
trdi tržaška občina. Napravil sem kra
tek uvod in nato prebral nekaj po
membnih razsodb in jih tudi komen
tiral. Kar kmalu je poteklo pet ur. 
M islim  pa, da je imel župan morda 
kake svoje račune in je zato prekinil 
sejo, ne pa zaradi tega, ker bi jaz pre
dolgo govoril, saj so včasih seje ob

činskega sveta trajale tudi do 5. ure 
zjutraj.

Najhujša reakcija je bila s strani 
načelnika svetovalske skupine KD, ki 
je ob koncu rekel, da sem govoril sa
mo banalnosti, ki jih vsi poznajo. To 
je zelo huda izjava, saj pomeni, da to
rej pozna zakon o manjšinskih pravi
cah in da ga zavestno krši.

Kako je  slovenska manifesta
cija, ki je  bila na Trgu Unita prej
šnji teden, odmevala v občinski 
palači?

Direktnih komentarjev nisem sli
šal. Očitno pa je imela učinek. Ne bi 
znal točno presoditi, a menim, da je 
predlog, ki sta ga dala Marchetti 
(PSI) in Rinaldi (KD), naj se začas
no ohrani kot prehodna določba 27 
člen, ki predvideva rabo slovenščine 
v  rajonskih svetih, tudi posledica te 
manifestacije in ne le posegov sloven
ske diplomacije. Predlagani popravek 
po eni strani rešuje naše pravice, po 
drugi pa naj bi omogočil, da se hitro 
zaključi razprava za odobritev pravil
nikov, ker kaže, da se zelo mudi.

Kako ocenjujete sedanje stanje 
v Trstu, posebno po teh zadnjih 
volitvah . K aj čaka našo manjši
no?

Kaj nas čaka — to je težko vpra
šanje, zato se mu bom filozofsko od
tegnil. Ko bi bili v preteklosti primer
no aktivni in bistri pri sprejemanju 
določenih sklepov, sedaj ne bi bili v  
tako slabem položaju in tudi v bližnji 
bodočnosti se nam ne bi godilo veliko 
slabše. Sedaj je vprašanje, ali se za
vemo položaja in nujnosti, da vzame
mo iniciativo v svoje roke, da postav
ljamo mi svoje zahteve, da smo sploh 
— kot nekateri politiki pravijo — sub
jekt. Ne zato, da jočemo, kadar dobi
mo klofuto, ampak da se zavarujemo 
pred kakršnim koli udarcem.

Manifestacija na trgu je dokaza
la, da smo se sposobni zbrati, verjet
no tudi v  veliko večjem številu, in to 
bi morali ponovno in ponovno poče
ti. Kdo naj da pobudo — da ne bo za
mere, češ, da je zadevo organizirala 
samo ena ali druga stran — ni važ
no, saj je veliko drugih »subjektov«, 
ki bi lahko dali idejo. M enim , da tak
šne manifestacije vznemirjajo ljudi in 
na tak način bomo morali postopati 
tudi v  bodoče, poleg tega pa seveda po
stavljati konkretne zahteve na najraz
ličnejših področjih.

Pogovor je zapisala 
Helena Jovanovič

Otroci, ki so se udeležili kolonije v Forni Avoltri, so se postavili pred fo to 
grafski aparat na hribu Col di Mezzodi
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Pismo uredništvu

Tržačani in GoričaniV Gorici bodo letos od 30. julija 
do 7. avgusta spet vrteli film e, ki se 
bodo potegovali za nagrado najbolje 
pripravljenega scenarija poimenova
no po goriškem  rojaku in zelo uspe
šnem scenaristu Sergiu Amideju. Le
tošnja nagrada je že 12. po vrsti in je 
v organizaciji združenja Sergio Ami- 
dei, goriške občinske uprave in glav
ni sponzor prireditve, ki je sedaj že 
poznana tudi v celi Italiji, je Gori
ška hranilnica - Cassa di Risparmio. 
Na letošnjem  nagradnem tekmova
nju se bo zvrstilo dvanajst dobrih fil
mov, predavajali jih bodo na gori
škem gradu v sedaj že izredno dobro 
izkoriščenem gledališču pod šoto
rom, ki je čez poletje v Gorici najbolj

Poročilo z 
zadnje seje SSO

Prejeli smo naslednje tiskovno poroči
lo, ki ga objavljamo. (Ured.)

V sredo, 21. julija 1993, je bila v 
Trstu redna seja izvršnega odbora 
SSO. O dborniki so iz poročila p red 
sednice z zadovoljstvom vzeli na zna
nje, da se usklajevanje besedila skup
nega predloga za globalno zaščito slo
venske m anjšine v Italiji u spešno  bli
ža koncu. Soglasno so bili m nenja, 
naj se osnutek  čim prej u radno  p red 
stavi na ustrezn ih  zakonodajnih m e
stih.

Poglobljeno so nato v odboru  ob
ravnavali trenu tn i položaj slovenske 
narodne skupnosti v Italiji. Bili so 
m nenja, da bi m orala v času, ko nam  
italijanske oblasti na vseh straneh kra
tijo že pridobljene pravice in ko nivo 
m edetničnega sožitja nevarno pada, 
m anjšina v bistvenih vprašanjih  na
stopati čimbolj strn jeno in enotno. S 
tem bi tud i slovenski delegaciji, ki se 
pripravlja na nadaljevanje pogovorov 
z Italijo, na najbolj ustrezen način po 
magali. Zato SSO ocenjuje kot zelo 
pozitivno dejstvo, da sm o Slovenci v 
sredo, 21. julija, eno tno  in v lepem  
številu nastopili p red  tržaško občin
sko palačo v bran  svojim narodnost
nim pravicam .

Seveda težnja k čimvečji eno tno
sti ne pom eni, da m ed posam eznim i 
kom ponentam i naše narodne  skup
nosti ni razlik. Pom em bne razlike ob
stajajo in se zadnje tedne izražajo tu 
di v precej živahni polemiki med SSO 
in SKGZ. Izvršni odbor SSO s tem  v 
zvezi ne odstopa od svojih stališč v 
prid večje in vsestranske enakoprav
nosti m ed vsem i kom ponentam i slo
venske narodne skupnosti v zam ej
stvu, vendar želi obenem  nadaljeva- 
h po poti sodelovanja in skupnega re
ševanja vseh odprtih  vprašanj, tako 
na G oriškem  in Tržaškem  kot tudi v 
Benečiji, kar je ne le v in teresu  obeh 
krovnih organizacij, am pak celotne 
slovenske m anjšine.

aktivni kulturni center. Letos so se 
organizatorji zelo potrudili in oblju
bljajo v Gorici goste takega nivoja, 
kot so Nanny Loy, Franco Giraldi, 
Suso Cecchi d'Amico, G illo Ponte- 
corvo, Age in seveda predvsem med
narodnega gosta tekmovanja Sergio 
Am idei, katerega imena pa za sedaj 
še nočejo izdati. Abonma stane samo 
30 tisoč lir in da m ožnost ogleda teh 
filmov: La scorta Rickija Tognazzi- 
ja, Hiša Hovvard Jamesa Ivorya, ki je 
požel ogromno uspeha in prejel O s 

karja za odlično Emmo Thompson in 
za scenografijo, ki jo je pripravil Pra- 
wer Jhabvala, Pomodori verdi fritti 
je film  Jona Avneta, II grande cocco- 
mero je zrežirala Francesca Archibu- 
gi, Jona che visse nella balena je de
lo Roberta Faenze, La crisi pa Coli- 
ne Serraujeve, La m oglie del solda- 
to je film  N eila Jordana, Otar Iosse- 
liani pa je posnel film  Caccia alle 
streghe.

Predstave se bodo začele na gori
škem gradu vsak dan ob 20.45 in to 
od 30. julija do 7. avgusta, ki je so
botna, dan, ko bodo podelili glavno 
nagrado.

*  *  *

Društvena gostilna na Opčinah 
ima štiri nove mlade upravitelje. To 
so: Igor Rožac, Katja Kuk, Franko 
M ilič in Kristina Cesar. Vsem želimo 
veliko uspeha.

■k *  *

V Tržaški knjigarni bo do 7. avgu
sta razprodaja knjig. Po znižani ceni 
je mogoče dobiti knjige za otroke in 
za odrasle, a le tista dela, ki jih je iz
dalo Založništvo tržaškega tiska. Od 
8. do 15. avgusta pa bo knjigarna za
prta zaradi dopusta.

K pisanju so me izzvali pokroviteljski 
pozivi v Katoliškem glasu in v Mladiki, v 
katerih pisec opozarja na važnost skupnih 
prizadevanj in sodelovanja med Gorico in 
Trstom ter svari pred gojenjem vrtičkov.

Takoj povem , da sem  za vsakovrstno 
sodelovanje, ne prenesem pa, da mi nek
do z visokega soli pamet samo zato, ker 
je prebivalec večjega mesta ali ima boje
vitejši značaj.

Ko se kdo od Goričanov zaradi tega pri
toži, mu redno razložijo, da je pač preob
čutljiv. Res je, da so Goričani občutljivej
ši in prav bi bilo to upoštevati v m edse
bojnih stikih.

M enim, da tej občutljivosti botrujeta v 
prvi vrsti dva razloga: Prvič: pred števil
čno močnejšem Trstom stoje Goričani kot 
manjšina, torej v obrambi in zato so ob po
zivih k nečemu skupnem u previdni. Ve
čine imajo torej navado, da manjšine kli
čejo k sodelovanju (to sicer pozitivno na
čelo od nekdaj izrabljajo italijanske stran
ke, da vlečejo za nos slovenske volivce), 
kar pogosto vodi k izgubi vsakega vpliva 
in dokončni utopitvi. Če se manjšina te
mu upira, jo takoj obtožijo nacionalizma, 
stereotipov, gojenja vrtičkov itn. To je pač 
povsod in od vedno običajni odnos med 
večino in manjšino. V tem odnosu bi bilo 
treba najti neko zdravo mero, ki seveda ne 
bo niti v najboljših primerih popolnoma 
zadovoljila obe strani.

Drug vzrok je ta, da imajo Tržačani in 
Goričani, splošno in povprečno vzeto, raz
ličen značaj. Pri Tržačanih pride do izra
za značaj pomorskega mesta, kjer je boj 
za preživetje bolj intenziven, zahteva večjo 
napadalnost in prerivanje v ospredje. Vse, 
kar imaš, moraš čim dražje prodati. To 
privede do nekega precenjevanja svojih 
zm ožnosti in znanja. Kamorkoli greš po 
svetu, povsod boš našel Tržačana, ki je 
glavnejši od vse okolice in vsem  razlaga 
svoje znanje ter soli pamet. Četudi je to 
znanje površno in pomanjkljivo, ga vse
eno trobi na ves glas in nič ne podvom i.

Tržačan vse ve, vse pozna in je že pred 
drugimi odkril vse Amerike. Zaradi svo
jega značaja tudi manj občuti razne spo
drsljaje in udarce.

Goričani so nasprotno bolj milega zna
čaja in bolj popustljivi. Zanje je značilna 
neka hribovska zamišljenost in umirjenost. 
Čeprav marsikaj vedo in globoko pozna
jo, ne obešajo tega ob vsaki priliki na ve
liki zvon.

Nočem  tu ocenjevati, kateri od dveh  
značajev je boljši ali se bolj izplača. O tem 
naj misli vsak, kar hoče. Do neke mere je 
prav, da vsak obdrži svoje, čez tisto mero 
pa je itak na obeh straneh narobe. Če se 
tako tržaška sam ozavest včasih spremeni 
v nadutost, zna goriška skromnost priti 
do ganljivega samozatajevanja. Tako se je 
zgodilo ob zadnjem obisku predstavnikov 
Slovenske skupnosti v Rimu. »Tržaški« 
Novi list je objavil poročilo s poštenim  na
slovom , ki pove, da sta bila Jevnikar in 
Bratuž v Rimu, »goriški« Katoliški glas pa 
je nad podobnim člankom Goričana izpu
stil in zapisal le Jevnikar v Rimu. To go- 
riško skromnost znajo Tržačani izkoristi
ti, tako da pridejo sami bolj do izraza in 
pri tem gojijo skrito željo, da bi jim Gori
ca ostala vedno podrejena. Znane so ža
lostne poti goriških maturantov pred ko
misijo v Trst, od koder so se vračali z ob
čutkom vnebovpijočih krivic. Pravijo, da 
se ni veliko spremenilo niti zdaj, ko ma
turantska komisija prihaja v Gorico: go
riške maturante bolj gnjavijo in strožje 
ocenjujejo. Kako tržaški profesorji nasplo- 
šno mislijo o Gorici, je nakazal Jurij Paljk 
z enim  samim šaljivim stavkom v članku 
»Bojim se, da ne bom imel več kam pisa
ti«, ki ga je objavil Novi list 15.7.1993.

Tu bi rad spomnil, da so nekateri Trža
čani, ki so danes imenitni izobraženci, v 
težkih časih fašizma zatekli v strpnejše go- 
riško okolje. (Glede odnosov med Slovenci 
in Italijani je Gorica tudi danes na zadostni 
človeški in kulturni ravni, Trst pa na ne
zadostni.) Gorica jim je nudila vzgojo in 
izobrazbo, a si temu navkljub tu pa tam 
privoščijo kako piko na račun stare gosti
teljice. Izjema je Pavle Merku, ki daje ena
ko važnost vsem  Slovencem  od Kanalske 
doline do Istre. V njegovi knjigi Pajčevi
na in kruh sem  zasledil hvaležno in po
šteno izpoved o tem, kako ga je leta 1945 
na goriškem liceju druščina sošolcev in 
profesorjev z ljubeznijo sprejela v svojo 
sredo.

Verjetno se bo kdo nasmehnil, da so 
vse to čenče, o katerih se ne splača pisati. 
Res je, da so malenkosti, a dokazujejo ne
ko stanje, ki ga Goričani neradi sprejema
jo, in prav to sem  hotel pokazati. To moje 
pismo je le kratek opis dejanskega stanja, 
ki ga je treba upoštevati.

Nazadnje se bo kdo vprašal, zakaj sem  
to pism o poslal prav N ovem u listu. To je 
zato, ker menim, da je N ovi list glede na
še manjšinske problematike najbolj trez
no uglašen med vsem i zamejskimi časni
ki in revijami.

D anije l Čotar
* * *

V Sesljanu se je pred kratkim za
ključil poletni center, k i je trajal 10 
dni. Priredila ga je devinsko-nabrežin- 
ska občinska uprava. Pravzaprav je 
šlo za dva centra; eden je  bil za itali
janske, drugi pa za slovenske otroke, 
mali udeleženci enega in drugega pa 
so se nekajkrat srečali. Slovenskih 
otrok je bilo 36, skupna tema tega 
poletnega centra pa je bila »Mesto 
otrok«.

Ustanovili Konzorcij DOC

V začetku tega tedna so predstavniki Kmečke zveze in Neposrednih obde
lovalcev podpisali pred notarjem ustanovno listino Konzorcija za zaščiteno 
poreklo kraških vin (DOC). Krajevne stanovske organizacije so si že dalj ča
sa prizadevale za ustanovitev konzorcija, vendar so naletele na velike teža
ve, tako zaradi hude konkurence ko t tudi zadržanja oblasti. Predsednik je 
vinogradnik Edi Kante iz Praprota. Na sliki: podpisniki ustanovne listine

(foto S. Ferrari)
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Slovenski deželni zavod za poklicno izobraževanje

Pester izbor tečajev 
v novem šolskem  letu

Globalni 
zaščitni zakon 
krvavo 
potrebujemo

Prejšnji petek, 23. t.m ., je enot
no slovensko predstavništvo zaključi
lo oblikovanje osnutka za globalni za
ščitni zakon, člani predstavništva pa 
so se tudi obvezali, da bodo do septem
bra sestavili še spremno poročilo in 
predvsem dobili predlagatelje — par
lamentarce, ki bodo osnutek predsta
vili v  italijanskem parlamentu. Vsa
ka od sodelujočih skupin pri obliko
vanju skupnega osnutka ima sedaj na
logo, da poišče predlagatelje.

Kot nam je povedal pokrajinski 
tajnik Slovenske skupnosti, ki je dala 
pobudo za ta enotni osnutek, Martin  
Brecelj, naj bi tekst predložili že sep
tembra. »Osnutek je začelo enotno 
predstavništvo sestavljati na pobudo 
naše stranke pred lanskimi parlamen
tarnimi volitvami aprila meseca. Te
daj je Ssk dala tri predloge: prvič, da 
bi člani slovenske manjšine nastopili 
s skupnimi kandidati, drugič, da bi ti
sti, ki bi bil tako izvoljen, odgovarjal 
celotni manjšini, tretjič pa, da se iz
dela skupen zakon za globalno zašči
to. Doslej je bila uresničena le tretja 
točka našega programa...«

Brecelj je tudi poudaril, da je pred
stavitev tega enotnega dokumenta iz
redno pomembna, tudi zato, ker je na
ša manjšina prvič predstavila skupen 
osnutek. Pred italijanskimi oblastmi 
pa moramo nujno biti enotni. »Gre to
rej za zgodovinski premik v  okviru slo
venske manjšine, ki ga mi pozitivno 
ocenjujemo in ki lahko pomeni tudi 
začetek neke enotnosti v političnem  
nastopanju Slovencev. Važno pa je tu
di to, da pride to skupno stališče do 
izraza posebno v  tej dobi, ko so v teku 
pogovori med Slovenijo in Italijo gle
de zaščite obeh manjšin. Upati je, da 
bo končno prišlo do odobritve tega za
kona, ki ga krvavo potrebujemo, po 
možnosti že v  tej zakonodajni dobi — 
kar pa ne bo lahko.«

Kar zadeva vsebino izdelanega os
nutka je Brecelj dejal, da »gre za no
vost, saj je nekje na pol poti med pred
logom zakona načel in podrobnih do
ločil in obravnava vsa temeljna vpra
šanja manjšine od jezikovnih pravic 
do zajamčenega zastopstva. Za drago
ceno strokovno pravno pomoč se zah
valjujemo prof. Stanislavu Sobanu in 
dr. Petru Nočniku.«

Seveda, kot pravi sam pokrajinski 
tajnik Ssk, tudi nadaljna pot ne bo 
lahka, »M islim  pa«, je poudaril Bre
celj, »da se bo Italija morala prej ali 
slej soočiti s tem vprašanjem. To pa 
je seveda odvisno od večih faktorjev. 
Med tem je bistvenega pomena tudi 
naša zavzetost, naš pritisk, važno je, 
da se najde čim obsežnejše povezave, 
»pritisniti« je treba na Slovenijo in tu
di na mednarodno javnost. Ssk je že 
začela delati na vseh teh frontah«.

S lo v en sk i d ež e ln i z a v o d  za  p o 
k licn o  iz o b ra ž e v a n je  se  o d  svo je  
u s ta n o v itv e  le ta  1979 v se  bolj u v e 
ljav lja  in  p r id o b iv a  v s e  p o m e m 
b n e jšo  v lo g o  p r i s t ro k o v n e m  izo 
b ra ž e v a n ju  m la d ih . Ž e  itak  p e s te r  
s e z n a m  d e lo v an ja  b o d o  v  p r ih o d 
n je m  šo ls k e m  le tu  — v te k u  so 
v p iso v a n ja  — d o p o ln ili še  n e k a te 
ri n o v i teča ji n a  T rž a š k e m  in  G o 
rišk em . V  z a č a sn e m  se d e ž u  z a v o 
d a , v u l. R ev o lte lla  37, sm o  o b is 
kali ra v n a te ljic o  T a m a ro  B lažina 
in  jo  p ro s ili z a  k ra jš i ra z g o v o r.

Učenca lanskega tečaja za kuharje
(foto D. Bradassi)

»V p rv ih  le tih  d e lo v a n ja  sm o  
p o sv e ča li p o s e b n o  p o z o r n o s t  p o 
k lic n e m u  iz o b ra ž e v a n ju  m la jš ih , 
p re d v s e m  tis tih , k i so  se  p o  n iž- 
je šo lsk e m  š tu d i ju  o d lo č a li za  p o 
klic. Z  le ti se  ta  t r e n d  s p re m in ja , 
k e r  se  m la d i v  v e lik em  š te v ilu  o d 
ločajo  za  v iš je šo lsk i š tu d i j .  Z a ra 
d i te g a  u s m e r ja m o  n a š e  d e lo v a 
n je  p re d v s e m  v  p e rm a n e n tn o  izo 
b ra ž e v a n je  že  z a p o s le n ih  in  b re z 
p o s e ln ih  o z . v  z a d n jih  le tih  tu d i 
tis tih , ki so  d o k o n č a li v iš ješo lsk i 
š tu d i j .  P o n u d b o  z  d r u g o s to p e n j
sk im i tečaji in  tečaji za  o d ra s le  ž e 
lim o  še  p o v eč a ti. P o se b n o  b i p o u 
d a rila  p o m e n  teča ja  in fo rm a tik e , 
in  to  še  z la s ti z a ra d i  p o m a n jk lji
v o s ti  ita lija n sk e g a  šo ls k e g a  s is te 
m a . K ar z a d e v a  m la d e , sm o  se 
o p red e lili za  tečaj za  k u h a r je  in  za 
u ra d n ik e , č e p rav  u g o ta v lja m o , da 
je  u d e le ž b a  s k ro m n a  in  b o m o  z a 
to  m o ra li v  p r ih o d n o s t i  v e r je tn o  
n ek o lik o  krčiti p o n u d b o  te r  se  p r i
lag o d iti t r e n d o m  in  p o tre b a m  trž i
šča.«

V letošn ji bogati ponudbi je 
tudi 5 nov ih  tečajev oz. takih, ki 
jih  ponovno prirejate po d olgo
letnem  premoru. M islim  na izpo
po ln jeva ln i tečaj za gostince, na

tečaj za anim atorje na socialno- 
kulturnem  področju, na g led a li
ško šolo, na tečaj enologije ter na 
tečaj za vodenje knjigovodstva v 
podjetju. Bi nam jih lahko pobli- 
že  predstavila?

»N aše p ro g ra m e  sm o , ta k o  ko t 
o b iča jn o , tu d i  le to s  se s ta v ili g le 
d e  n a  p o tre b e  p o sa m e z n ih  se k to r
jev . N a š  z a v o d  n a m re č  p r ire ja  te 
čaje n a  v se h  p o d ro č jih , o d  k m e tij
s tv a  d o  k u ltu re , u p ra v lja n ja  p o d 
jetij itd . L e to s sm o  n a  p o d la g i n e 
k a te r ih  k o n k re tn ih  p o tre b  v k lju 
čili n ek a j n o v ih  te ča jev . G re  za 
g le d a lišk o  šo lo  v T rs tu  in  G o ri
ci, u p o š te v a jo č  p o tre b o  p o  m la 
d ih , ki bi se  vk ljuč ili v to  s tv a r 
n o s t.  Tečaj za  a n im a to r je  je  n a 
m e n je n  p r e d v s e m  m la d im , ki so  
d o k o n ča li učiteljišče in  ki bi se  že 
leli še  d o d a tn o  izp o p o ln iti. N a  g o 
s tin s k e m  p o d ro č ju  je  b ilo  ču titi 
p o tre b o  — p o le g  te ča ja  za  k u h a r 
je  — še  p o  iz p o p o ln je v a ln e m  te 
ča ju  za  g o stin ce ; z en o lo g ijo  p a  se 
u k v a r ja m o  že  v rs to  le t; ta  tečaj 
b o m o  p re n e s li  n a  G o rišk o , p r e d 
v se m  z o z iro m  n a  g o r išk a  B rda.«

Na 2. evropskem  vojaškem  padal
skem  prvenstvu , ki se je zaključilo v 
začetku letošnjega julija v Kranju, je 
slovenska športnica Irena Avbelj do
segla naj večje uspehe in zm agala v 
vseh treh posam ičnih kategorijah za 
ženske. Z lato m edaljo je dobila za li
kovne skoke, skoke v cilj in kom bi
nacijo.

Redki so športniki, ki znajo zd ru 
žiti marketing, študij in šport. Med ta
ke izjeme velja uvrstiti slovensko re
korderko Ireno Avbelj iz Ljubljane. 
Poleg om enjenega rekorda in preje
ma treh odličij na evropskem  voja
škem  padalskem  prvenstvu, velja po
udariti, da je letos spom ladi dosegla 
prvo m esto na svetovnem  prvenstvu 
v disciplini »para-ski« v Flachauu. To 
je kom binacija skokov na cilj in sm u
čanja.

Mlada športnica je bila rojena 1.12. 
1965 v Ljubljani, kjer je obiskovala os
novno šolo in srednjo  šolo. Zatem  je 
diplom irala na Fakulteti za šport in 
dobila naziv učitelj te lesne vzgoje. V 
letošnjem  februarju pa je diplom ira
la še na 2. stopnji Fakultete za orga
nizacijske vede pri Mariborski univer
zi. Zanim ivo je njeno diplom sko d e
lo na tej fakulteti, kjer je obdelala 
m arketinški pristop  k razvoju nove
ga proizvoda »športnega jadralnega 
padala Pollo«. G lede na dejstvo, da

Za kateri tečaj je m ed m ladi
mi največje zanim anje?

»N ajvečje p o v p ra še v a n je  je  p o  
teča ju  in fo rm atik e , to  p a  z a rad i že 
p re j n a v e d e n ih  ra z lo g o v . N a  n a 
š ih  šo la h  se  ze lo  m a lo  d e la  n a  
te m  p o d ro č ju , d a n e s  p a  k a terako li 
s lu ž b a  z a h te v a  o d  p o s a m e z n ik a  
v sa j o s n o v n e  p o jm e  in fo rm a tik e . 
P o  d ru g i s t r a n i  je  v e lik o  z a n im a 
nje tu d i za  p o s td ip lo m sk i tečaj oz. 
za  M a s te r  za  u p ra v lja n je  p o d je 
tij.«

Se zadnje vprašanje v zvezi s 
sedežem . Zaenkrat ste namreč 
nam eščeni v  začasnem  sedežu  v 
ul. R evoltella , ker vaše prosto
re v  D ijaškem  dom u obnavljate. 
Kdaj se boste dokončno preseli
li v  m atični sedež?

»V te h  d n e h  p o te k a  le to  d n i, 
o d k a r  sm o  zače li s p o p ra v il i  p ro 
sto ro v  v  k o m p le k su  D ijaškega d o 
m a  v  T rs tu , in  s ic e r z  d e ž e ln im  
p r isp e v k o m  in  s p r isp e v k o m  S k la
d a  za  T rs t. D ela  so  se  n ek o lik o  
u p o ča sn ila , v sa k a k o r  se  je p o d je t
je , ki jih  o p rav lja , o b v ez a lo , d a  bo  
se d e ž  d o k o n ča l d o  30. se p tem b ra , 
z a to  n a č r tu je m o  se lite v  še  p re d  
k o n c e m  le ta . T u d i v  p r im e ru ,  d a  
n e  bi d o  te g a  p rišlo , bi la h k o  ostali 
v  z a č a sn e m  se d e ž u  v  u l. R evo lte l
la , saj z a p a d e  p o g o d b a  s trž a šk o  
o b č in o  še le  k o n e c  p r ih o d n je g a  le 
ta  in  n e  bi b ilo  p o s e b n ih  te ž a v  za  
d e lo v a n je .«  (Dar)

je dober poznavalec športa, ji je uspe
lo tud i diplom sko nalogo vzorno ob
delati (bil sem njen m entor pri pisanju 
om enjene diplom e na FOV). Nekateri 
so bili m nenja, da je Ireni Avbelj p ri
pom oglo novo padalo, da je prejela 
tri največja priznanja na om enjenem  
evropskem  prvenstvu . Torej ni n a 
ključje, am pak sistem atično povezo
vanje teorije, prakse in predvsem  trd
ne volje pri tem  delu.

Lahko rečem , da bi na prim er Ire
ne Avbelj lahko številni športn ik i ob 
študiju tudi strokovno spremljali raz
voj, proizvodnjo in promocijo zanimi
vih športnih izdelkov, oprem e in rek
vizitov (ne pa samo, da nosijo reklam
ne napise na obleki in rekvizitih šte
vilnih sponzorjev).

Prepričani smo, da bo športnica in 
rekorderka Irena Avbelj tud i v bodo
če prispevala k ugledu Slovenije in 
slovenskega športa.

dr. Gabrijel Devetak

DAROVI IN PRISPEVKI \
Dolgoletni in zvesti bralki naše

ga lista, gospe Nadi Tusulin iz Trži
ča, se prisrčno zahvaljujemo za veli
kodušni dar.

Uredništvo in uprava 
Novega lista

O d študentke do evropske 
in svetovne prvakin je
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Ambrož Kodelja Koncentracijska
taborišča nekoliko drugače ©

VRNITEV K D U H O V N IM
IZVIROM

P re d a v a n je  te o lo g a  L e o n a rd a  
Boffa 17. ju n ija  v I n n s b ru c k u  n a  
filozofsk i fa k u lte ti se  je  d o ta k n ilo  
tu d i p o lo ž a ja  v  L a tin sk i A m erik i 
in  o d n o s a  u r a d n e  C e rk v e  d o  te o 
logije o sv o b o d itv e . Z ad n jič  sm o  si 
o g led a li n ek a j n je g o v ih  p o g le d o v  
o E v ro p i in  e v ro p sk i m a te r ia ln i 
rev šč in i. D a n e s  p a  p o g le jm o  n je 
g o v e  m isli o L a tin sk i A m erik i.

»A uschvvitz je  v  L a tisk i A m e 
riki resn ič n o st!«  T ako  p rep rič ljiv o  
je  L e o n a rd o  Boff p re d s ta v il  t r e 
n u tn o  s tan je . »O sem  m ilijonov  o t
rok  sestav lja jo  o troci ce ste  — b re z 
dom ci. M n o g i o d  n jih  u m ira jo  n e 
o p a z n o  in  v ve lik i v eč in i za  n jim i 
iz g in e  v sa k a  s le d ...«  T o  s ta n je  se 
iz le ta  v  le to  s la b š a ...  N a š  b ra z il
sk i d o lg  se  je  p o v eč a l n a  1200 m i
lijo n o v  d o la rje v . D o v se g a  te g a  je 
p riš lo  z a to , k e r  se  p ro b le m i za  
T re tji sv e t n e  re šu je jo  s is te m a ti
čno, a m p a k  se o d lag a jo  in  jih  sk u 
šajo  re še v a ti sa m o  d o b ro d e ln e  o r 
gan izacije , m e d te m , ko  razv iti sv e t 
n a  v se  to  p re p o č a s i re a g ira  in  o d 
la ša  v  n e d o g le d . ..«  Z a  n a s  velja : 
»N ekoč sm o  go v o rili, d a  je  T re tji 
svet re v e n . D a n e s  p a  p ra v im o , d a  
sm o  re v n i in  o b u p a n i!«  je  p o v e 
dal L e o n a rd o  Boff.

M e d  re v šč in o  in  o b u p o m  se  
p re p le ta ta  d v e  k o m p o n e n ti,  k i n i
s ta  s a m o  z a n im iv i, p a č  p a  tu d i 
u s o d n i.  »Č lovek  je  p o  v se m  s v o 
jem  b is tv u  te le sn o s t, k i živi v sv e 

tu  sk u p a j z  d ru g im i. N je g o v a  iz 
k u s tv a  še iz raža jo  m e d  d ru g im  tu 
d i s p o m o č jo  p s ih ič n ih , r a z u m 
sk ih , d ru ž b e n ih  in  k u l tu r n ih  r e s 
n ič n o sti.«  Ta B offova m ise l, k i jo  
je  p o n o v n o  p o u d a r il  in  iz h a ja  iz 
n je g o v e  k n jig e  A  re lig ia o  c o n tra  
a fe? (str. 106) o sv e tli iz k u s tv e n o  
sp o z n a n je  v  k a te re m  se  z n a jd e  
č lo v ek , ko  je  p a d e l ta k o  ali d r u 
gače  v  re v šč in o  in  n e  v id i iz n je  
iz h o d a . R es je , k a r  la h k o  u g o to 
v im o , če š tu d ira m o  la tin sk o -am e- 
rišk o  z g o d o v in o , d a  te o lo g i o sv o 
b o d itv e  n e  k ritiz ira jo  z a s to n j C e r
k v e , ko  p ra v ijo , d a  je b ila  C e rk e v  
u d e le ž e n a  p r i p ro ce su , ki je p r ip e 
ljal d o  k o n so lid a c ije  v la d a jo č e g a  
ra z re d a . D e lo v a la  je  ta k o , d a  je 
o p rav ič ev a la  in  o h ra n ja la  v la d a jo 
če ra z re d e . O b  te m  p a  u s tv a rja la  
v e rsk o -ce rk v e n o  p o d ro č je  z  m n o 
g im i ra z re d i,  ki je k o n flik te , ki so  
že  bili v d ru ž b i,  p re n e s e l  n a  C e r
k ev  sa m o . V se to  p a  je  p o s p e š e 
v a lo  re v šč in o , n a m e s to , d a  b i jo 
u b la ž ilo , k e r  je  s lo n e lo  n a  k o lo 
n ia lis tičn i m is e ln o s ti, ta  p a  je  n a  
ž a lo s t b ila  p r is o tn a  tu d i  v  m ise l
n o s ti  m is ijo n sk e  C e rk v e , ki je  te 
daj o b lik o v a la  L atin sk o  A m erik o . 
L ah k o  p a  je  b ila  v  o z a d ju  tu d i 
te ž n ja  p o  d o lo č e n ih  p riv ileg ijih  in  
in te re s ih , k i so  jih  im eli c e rk v e n i 
v o d ite lji , sa j so  v  z g o d o v in i L a
tin s k e  A m e rik e  v e lik o k ra t bili v se  
p re j k o t d u h o v n i  v o d ite lji .

O b  k o n c u  p r e d a v a n ja  in  p ri 
d e b a ti se  je  ra z p re d la  tu d i te m a , 
zak aj so  b ili te o lo g i o sv o b o d itv e

ta k o  o ž ig o sa n i in  k je  so  za  v se  
to  v z ro k i. L e o n a rd o  Boff je  b re z  
k a k rš n e  ko li tr e m e  p o v e d a l,  d a  
v e lik o  k r iv d e  v id i tu d i  v  v e rsk i 
u s ta n o v i » O p u s  Dei«, ki je, k o t 
o n  trd i, sk u ša la  o č rn iti d e lo  te o 
lo g o v  o sv o b o d itv e  in  je  ta k o  p r i
šlo  d o  n e p o tre b n e g a  in  n e lju b e g a  
sp o ra  m e d  teo lo g i, k i z a g o v a r ja 
jo  te o lo g ijo  o s v o b o d itv e  in  u r a d 
n im  c e rk v e n im  v o d s tv o m . »M no
g i n iso  p ra v iln o  ra z u m e li tis teg a , 
za  k a r  sm o  se  m i teo log i za v ze m a
li in  p r iz a d e v a li . . .«  je  zak lju č il.

V se k a k o r je  tu d i  za  n a s  d o b ro , 
d a  v ča s ih  ra z m iš lja m o  o p o d o b 
n ih  te m a h . F ran co sk i te o lo g  Y ves 
C o n g a r  je ž e  1972 le ta  v  rev iji C on- 
s il iu m  8(175) z a p isa l: » N aša d o b a  
je  d o b a  h itr ih  p re o b ra to v  in  k u l
tu rn ih  s p re m e m b  (z a ra d i filozo f
sk e g a  k v a s a  in  so c io lo šk ih  ra z 
m e r, ki so  d ru g a č n e  o d  tis tih , ki 
so  d o sle j o b lik o v a le  s v e t in  C e r
kev), z a h te v a  rev iz ijo  tra d ic io n a l
n ih  o b lik ...  N e  z a d o šč a  več, d a  s 
p o m o č jo  u s tr e z n ih  p r ila g o d ite v  
o h ra n ja m o  p re jšn je , p o tre b u je m o  
n o v o  z g ra d b o . T a k šn a  n o v a  s ta v 
b a  p a  je  la h k o  v e lja v n a  le, če iz 
h a ja m o  iz z e lo  p o g u m n e  rev iz ije  
z g o d o v in s k e g a  e le m e n ta  in s t i tu 
cij, s tru k tu r  in  oblik , in  iz ze lo  n e 
p o n a re je n e  v rn itv e  k  d u h o v n im  
iz v iro m ...«

Te h itr e  s p re m e m b e  so  la h k o  
u s o d n e  tu d i  za  n a s  z a m e jsk e  S lo
v e n c e  in  n e  sa m o  z a  L a tin sk o  
A m erik o . K a k šn a  b o  ta  n o v a  z a 
m e jsk a  s lo v e n sk a  z g ra d b a  in  iz 
k a k š n e  r e v iz i je  z g o d o v in s k e g a  
e le m e n ta  n a š e  n a r o d n e  z g o d o v i
n e  b o  iz h a ja la  in  tu d i  k a k o  b o  še  
p re j re sn ič n o  p r ik a z a n a  n a m  in  
b o d o č im  ro d o v o m , p a  b o s ta  p o 
k a z a la  čas  in  n a š a  z g o d o v in a .

Proglasili zmagovalce 
gledališkega festivala

V Gorici so v soboto zvečer, 24. 
julija, na svečani proglasitvi zmago
valcev, zaključili letošnji tretji festi
val amaterskih gledališč, ki ga je pri
redilo goriško amatersko gledališče 
Terzo Teatro s pomočjo sklada Go
riške hranilnice in goriške občinske 
uprave. Festival amaterskih gledališč 
je izredno uspel, saj so na gradu, kjer 
so bila vsa gledališka dela uprizor
jena, imeli skorajda štiri tisoč gledal
cev v mesecu dni. Lep uspeh gre 
predvsem pripisati glavnemu pobud
niku in duši festivala, dr. Mauru 
Fontaniniju, ki je poskrbel za izred
no dober izbor izmed štiridesetih  
prijavljenih amaterskih gledališč iz 
vse Italije. V Gorici sm o tako im eli 
priliko videti skorajda vse pomemb
nejše gledališke amaterske skupine 
iz Italije, ki so že prejele vrsto odli
čij po vseh večjih italijanskih festi
valih amaterskih gledališč. N ivo  
predstav je b il v gledališču pod šo
torom, ki šteje 500 oštevilčenih sede
žev, na goriškem  gradu izredno ve
lik in lahko rečemo, da so bile vse 
predstave na zavidljivi ravni.

* * *

Center za opazovanje severnega Ja
drana je prejšnji teden opravil vrsto 
analiz in ugotovil, da je morje v de
želi Furlaniji Julijski krajini, prav ta
ko pa tudi v Venetu, Sloveniji in na 
Hrvaškem, čisto. Ugotovili so tudi, 
da so alge, k i so v preteklih letih mar
sikoga odvrnile od namena, da bi se 
kopal v morju, letos skorajda popol
noma izginile. Malce manj čista vo
da pa je v Tržaškem zalivu, kar je za
radi velikega števila kopalcev tudi ra
zumljivo.

jurij Paijk »Lekcije (iz) Bosne«
Ker sem  že najm anj deset let naročen na am e

riško revijo z največjo svetovno naklado v zahod
nem  svetu (to napišem  zato, ker nihče ne upošte
va Kitajcev, ki imajo revije z gotovo večjo nakla
do!), revijo Time, tudi zato, da ne pozabim  popol
noma svoje šolske angleščine, jo vsak teden skrbno 
preberem  in tako vsaj teden-štirinajst dni prej že 
vem stvari, o katerih bodo začeli čivkati italijanski 
časniki a la Espresso in Panoram a ter vsi ostali, tu 
di dnevniki, ki tako radi pobirajo tem e in pa p red 
vsem  kom entarje iz te ug ledne revije in jih potem  
Prodajajo za svoje, da niti ne om enim  Espressa in 
Panoram e in njim a sorodnih  revij, ki so v tem  po
četju pravi papagajčki. Revija Time je nam enjena 
ljudem, ki so v businessu  dom a in imajo zelo m a
lo časa in še tega skušajo uporabiti tako, da v čim 
krajšem času zvejo čim več novic. Zaradi tega so 
Časnikarji in predvsem  pa tisti možje, ki pišejo eseje 
Za revijo Time, izredni časnikarji, izpiljeni v jedr
natem slogu do konca, slog je sočen in klen, p red 
vsem pa razum ljiv, dvoum nosti in skrivanja ne 
Poznajo, poročanje kar se da dostojno in na visoki 
ravni, predvsem  pa ni v njihovem  poročanju no
bene partizanščine, se pravi, da ne »navijajo« za ni
kogar, skušajo biti nevtraln i kar se da in včasih je 
tn nevtralnost za evropskega bralca precej boleča,

ker pač evropski bralec ni tak pragm atik, kot so 
ameriški bralci in tam kajšnji ljudje. Take vrste žur- 
nalizem , kot ga ponuja revija Time, je za ljudi, ki 
hočejo zvedeti v nekaj stavkih bistvo problem a, ki 
jih zanim a. Tako je, recimo, zelo lepo in zabavno 
prebirati (zelo redke!) članke o Italiji, ki so kratki 
in jedrnati, pravo nasprotje oceanom  besed, ki iz
gubijo vsak smisel v Panoram i in Espressu, če vza
m em o sam o dve najbolj prodani italijanski reviji, 
in si tako ustvariti pravo dim enzijo Italije in nje
nega pom ena v svetu, ki je skoraj ničen, če ga sploh 
kaj še je.

Vse to sem  napisal zato, ker sem  že od vsega 
začetka pozorno prebiral, kako so pri reviji Time 
poročali o osamosvajanju Slovenije in Hrvaške, po
zneje o vojni na nekdanjih  jugoslovanskih tleh in 
danes skorajda izključno sam o še o Bosni in Sara
jevu. Sarajevu pa je posvečena tudi zadnja naslov
nica s kruto fotografijo odtrgane glave plastične 
punčke-m anekena na asfaltu, še ta glava pa je p re
luknjana s strelom . Naslov tako im enovane »cover 
story« — zgodbe z naslovnice je »Sarajevo dying 
— The Lessons of Bosnia« — U m iranje (v) Saraje
va (u) — Lekcije (iz) Bosne«, tako nekako bi sm i
selno prevedli. G re za dva velika članka, od kate
rih je prvega podpisal sedaj najbolj poznani in slav

ni časnikar na svetu, ki je že skorajda dve leti na 
frontni črti v Sarajevu in je letošnji dobitnik Pulit
zerjeve nagrade (največjega am eriškega odličja za 
časnikarja). Im e m u je Edvvard Barnes. Izredno ži
vo naslika nekaj krutih  slik iz um irajočega m esta, 
tako živo in plastično, da vas je groza, a pri tem  
ne pade v p retirano  patetiko  in tudi ne v skorajda 
že m učno in  sadistično voyeurstvo prenekaterih  
časnikov na Z ahodu, ki se pasejo po telesih m rtvih 
in trpečih sarajevskih mučenikov. Vedno je tu  pravi 
čut za m ero in nobenega iskanja senzacije ter se
veda povsod  prisotna zavest, da se p iše o vojni in 
trpljenju, um iranju in lakoti. Fino, slogovno izred
no, neposredno , v slogu velikih am eriških časni
karjev našega stoletja, zelo dobro in p redvsem  pa 
jasno in še enkrat: dobro pisanje. Izredno n epo 
sredne in zato toliko bolj prepričljive, tud i več kot 
sam o dokum entarne, so fotografije Željka Puliča, 
ki je Sarajevčan in zato najbolje pozna rojstno m e
sto. Zelo dobra reportaža vojne od sam ega začet
ka. N ato sledi članek izpod peresa Jamesa O. Jack
sona, katerem u so seveda pom agali sodelavci raz
ličnih Timeovih predstavništev iz Evrope. Članek- 
esej je izreden in v bistvu pove, kje je Z ahod po 
grešil z vojno v Bosni, in kje še danes greši, in za
kaj greši. V bistvu bi lahko dolg članek izredne jas
nosti in pronicljivosti, katero bodo sedaj po svetu 
jasno vsi kopirali, strnili v to trditev: Z ahodna d e
mokracija je v Bosni padla na izpitu ohranjanja mi-
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Pogovor z  vinogradnikom Parovelom, ki je odprl nov obrat

»Želeli bi uresničiti zamisel o lastni torkli«
Ssk o pravilniku 
tržaške občine

Tržaško pokrajinsko tajništvo Slo
venske skupnosti je v tiskovnem po
ročilu najostreje obsodilo dejstvo, da 
je tržaški občinski svet odobril nov 
pravilnik za krajevne sosteve brez čle
na, ki bi zagotavljal pravico do rabe 
slovenskega jezika, ko t je bilo doslej 
v veljavi. V sklep o odobritvi novega 
pravilnika je sicer bilo vključeno do
ločilo, ki začasno dovoljuje rabo slo
venščine v krajevnih sosvetih v pri
čakovanju zaščitnega zakona naše 
manjšine. Ssk ocenjuje, da to vendarle 
predstavlja dosežek, istočasno pa je 
izključitev določila o rabi slovenšči
ne iz samega pravilnika hud korak 
nazaj. Neobhodno je torej potrebna 
odobritev toliko pričakovanih zaščit
nih norm, ki bi zagotovile slovenski 
manjšini nemoten razvoj. Zaključuje 
stranka v svojem tiskovnem poročilu.

•k ie k

Sindikat slovenske šole iz Trsta 
obvešča, da je v teku vpisovanje v po
letni tečaj slovenskega jezika, ki bo 
od 16. do 22. avgusta. Rok za vpis za
pade 3. avgusta, tečaj pa je namenjen 
dijakom prvih in drugih razredov vi
šjih in rednjih šol. Organizira ga je
zikovna šola BabyIon iz Celja, kjer bo 
tečaj tudi potekal. Vse dodatne infor
macije dobite na SSŠ na telefonski 
številki 040/370301 ali pa osebno na 
Ulici Carducci 8 vsak torek in četrtek 
od 9.30 do 11.30.
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ru, s predolgim odlašanjem vojaškega posega in vo
jaške grožnje Srbom, res prave vojaške grožnje 
Srbom , ne sam o m ešanja zraku visoko na nebu z 
nepotrebnim i letali! Pisec ugotavlja, da je Zahod 
dopustil poboj nedolžnih  ljudi v Bosni in bo zato 
seveda nekoč odgovarjal, zanim iva so m nenja raz
ličnih strokovnjakov: »Bosna je am eriški polom!«, 
»Priznanje Bosne ni bilo oprem ljeno z grožnjo, da 
bodo v prim eru  n jene dezintegracije nastopile ve
like sankcije.«, »Največja napaka Zahoda je bila, da 
ni razum el različnih značajskih potez jugoslovan
skih nacionalizm ov.«, »Mislim, da bi vsaj Bosan
cem morali dati orožje, ali pa vsaj bom bardirati 
Srbe, ali pa oboje.« Seveda je to sam o nekaj iz
trganih stavkov, v članku pa sem zasledil neko no
vost: am eriška revija trdi v svoji analizi dogodkov, 
da vojne v Jugoslaviji ni sprožila osamosvojitev Slo
venije in H rvaške, am pak pretirani nacionalizem  
in velikosrbstvo Srbov, obenem  pa je tu  še novost, 
ki bo H rvate v prihodnosti na m ednarodnem  poli
tičnem prizorišču gotovo še zelo drago stala: Tudj- 
m ana nam reč am eriška revija Time stavi že ob bok 
M iloševiču, katerega im enujejo kar »The butcher 
of Balkans« — balkanski klavec. V podrobnejši ana
lizi m u očitajo predvsem  dobesedno svinjsko po
četje s srbsko m anjšino na hrvaških tleh takoj po
tem , ko je posta l hrvaški p redsednik , torej povod 
za srbski napad , danes p a  ga že enačijo z »balkan
skim klavcem«, ker počne isto etnično čiščenje Bos

ne in H ercegovine, kot ga počno že dolgo kot prvi 
in glavni krivci za vojno v Jugoslaviji — Srbi.

Time zelo dobro opiše potek  dogodkov in na
niza precej lekcij, ki se jih lahko Z ahod nauči, p re 
jel jih je, sedaj se jih m ora še naučiti, iz Bosne. 
P redvsem  se jasno vidi, da Slovenijo ne uvrščajo 
(več) v isti koš kot H rvate, katere postavljajo sedaj 
že ob ram o srbskim  napadalcem  v Bosni, kar se do 
sedaj ni dogajalo!, če se seveda krvoločne srbske 
ubijalce sploh še sme samo tako imenovati. Vse bolj 
je nam reč jasno, da bo za grehe v Bosni imel srbski 
narod še velike psihološke travm e, da o m ednarod
n ih  problem ih niti ne govorim o, pa čeprav je tudi 
am eriški reviji Time jasno, da bodo Srbi v vojni v 
Bosni edini zm agovalci, če se seveda lahko zm a
govalce im enuje tiste, ki več pobijejo in več pokra
dejo in uničijo. Skorajda bi lahko rekli, da Time se
daj uči Z ahodnjake lekcije dem okracije, ki ni sa
mo lažni hum anizem , am pak predvsem  hum an i
stično dejanje in pokončna drža. Kot je v članku 
zapisano. »Demokracija nam reč nekaj stane!«

Če pogledam  nazaj in skušam  presoditi zadrža
nje am eriške revije Time, do t.i. jugoslovanskega 
problem a, po tem  vidim nekako tri faze: prva je bi
la v tem , da se je ob začetni krizi skušalo biti čim 
bolj nevtralni, pozneje se je skušalo razlagati, za
kaj je do vojne prišlo, kot tretja faza pa je sedanje 
stanje, ko so odločno na strani zatiranih Bosancev, 
se pravi predvsem  protisrbsko in sedaj tud i pro-

tihrvaško nastrojeni. Za razliko od italijanskih čas
nikarskih mečkačev, pri reviji Time jasno in glas
no povedo, kdo  je za vojno kriv in tud i to se ve, 
kdo je napadalec, ne grejo se skrivalnic in tudi ne 
trdijo neum nosti, kakršne so se spet zadnje čase 
pojavile v italijanskem  časopisju, češ da sta za voj
no v Jugoslaviji kriva p redvsem  Vatikan in N em 
čija, ker sta pač prva priznala Slovenijo in H rva
ško. V prim erjavi s Timeovimi časnikarji in njiho
vimi »opinion makerji« so razni italijanski Fresco- 
baldiji in podobni, ki še vedno blejajo v italijanski 
svet javnih občil svojo o državljanski vojni na tleh 
bivše Jugoslavije, pravi um ski revčki, da ne reče
mo časnikarski prvošolčki — om ejenčki, ali pa še 
slabše: ljudje, ki pristransko nalašč slabo poročajo.

Vse pa se je začelo takrat, ko je p red  časom v 
reviji Time objavil svoj znam eniti esej o srbski ide
ji, da so kot narod  žrtev celega sveta, sedaj že m a
niji in prepričanju, da se je ves svet zarotil proti 
njim, dobri in zelo poznani am eriški odlični »opi
nion maker« in esejist Morrovv. Na krut, neposre
den in zelo pragm atičen način je prikazal svetu 
srbsko sam oprevaro, ko svoje grehe in zločine v 
Bosni in na H rvaškem  opravičuje s tem , da Srbi 
trdijo in se sam oprepričujejo, da je ves svet proti 
njim, in da se zato samo branijo in ne napadajo. O d 
takrat naprej so začeli pri reviji Time drugače gleda
ti na Balkan, na žalost pa ne vsi Z ahodni politiki in 
tudi italijanski časnikarji ne, vsaj velika večina ne.

A li bi nam malo podrobneje opi
sal vašo ponudbo?

Gajina tenisača 
poražena v 3. kolu

V 3. kolu tenisačema Športnega 
Združenja Gaja s Padrič, bratoma 
Alešu in Borutu Plesničarju, ni uspe
lo, da bi na turnirju v organizaciji 
TC Triestina osvojila deželni naslov 
v kategoriji under 16. V prvih dveh 
kolih sta zelo dobro igrala, v tretjem 
pa sta imela smolo. Tekmovanje je tu
di potekalo v izredno slabih vremen
skih razmerah, vendar sodnik kljub 
temu ni prekinil igre. Borut se je ta
ko iz zdravstvenih razlogov umaknil, 
Aleš pa je izgubil z igralcem iz Lom
bardije.

V zadnji številki našega lista smo objavili intervju z Egonom Siissingerjem, 
vodjo slovenske reprezentance, k i se je udeležila evropskega prvenstva v bez- 
bolu. Tekmovanje je potekalo 18. julija na Proseku. Ker prejšnji teden ni bilo 
prostora za sliko, jo  objavljamo sedaj, saj gre za prvo uradno sliko slovenske 
mladinske reprezentance v bezbolu. Fotografijo je posnel Darko Bradassi, ki 
je tudi napisal članek.

Splošna kriza je nekoliko prizadela 
tudi živilski sektor. Povpraševanje po 
vinu se stalno m anjša, dobro pa se 
prodaja m ineralno vodo in pivo. N a
še domače vino prodajamo v glavnem 
dom ačim  restavracijam  pa tud i širom 
po Italiji, in sicer v Sieno, Milan, Tu
rin ter nekaj v Nemčijo. Olje pa izva
žam o v Avstrijo.

Kakšni so vaši načrti za bodo
čnost?

V tem  trenu tku  je težko napove
dovati, kaj bo v prihodnosti, saj je go
spodarska kriza nekoliko prizadela 
vse sektorje. Zato raje m islim  na se
danjost in bolj malo načrtujem . Ven
dar bi želeli uresničiti zam isel o last-

V pretekli številki N ovega lista smo objavili vest, da je vinogradnik in pod
jetnik Z oran Parovel iz Mačkolj pri Trstu odprl novo veliko skladišče v do
linski obrtniški coni. »Za naše družinsko podjetje Parovel Group«, nam  je po
vedal, ko sm o ga obiskali v novih prostorih , »ima novo skladišče velik po 
m en. Blago, ki sm o ga doslej shranjevali v treh  skladiščih, in sicer v ul. Pe- 
tronio, v ul. C orridoni in v Mačkoljah, ter sm o vso dejavnost sedaj p reusm e
rili v nove prostore, z vsem i ugodnostm i, ki tem u  sledijo.«

Vendar je ta novi prostor pomem
bnejši in  ni le skladišče...

Kletarjenje bom o še vedno oprav
ljali v M ačkoljah, naprave za uste- 
kleničenje pa bom o v kratkem  p re 
nesli v novo skladišče, kjer bom o 
ustekleničevali vino tud i po naroči
lu  drug ih  strank. Tu bom o imeli vse 
po trebno  za gostinsko dejavnost: na 
debelo bom o prodajali raznovrstno 
blago za trgovine, gostilne ipd. Za za
sebnike pa bom o prodajali vse vrste 
pijač.

Predvsem bomo prodajali naše do
mače vino »Parovel« in peneče vino. 
Imamo nato ustekleničeno vino iz vse 
Italije, istrsko malvazijo, raznovrstne 
pijače, m ineralno vodo. V zvezi s pi
vom  im am o ekskluzivo za slovensko 
Laško pivo za vso Italijo. Prodajam o 
tudi ustekleničeno olje, ki ga sami pri
delujem o.

Po katerem proizvodu je najve
čje povpraševanje?


